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ACTA NÚM. 8/2024 

 
El dia 24 de juliol de 2024 a les 12:04 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 

el Consell de Comú en sessió Ordinària, per donar curs a tot allò que sigui convenient 

per a la bona administració de la parròquia.  

El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
Consellers de Comú, com a les persones, com als mitjans de comunicació presents així 
com als mitjans que estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per 
streaming.  
 
La secretària general dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Aprovació de l’acta de Consell de Comú de data 27 de juny de 2024. 
2. Proposta i aprovació, si escau, del tancament dels comptes del 2023 del Complex 
Esportiu i Social del Palau de Gel d’Andorra, SAU.  
3. Autoritzar a la societat ENSISA a constituir una nova hipoteca a favor de Crèdit 
Andorrà, SA, sobre la concessió de terrenys comunals.  
4. Proposta i aprovació, si escau, del Decret de modificació del Decret de 12-1-2024 pel 
qual es fan públiques diverses disposicions del cònsol major en matèria de delegació de 
signatura i funcions.  
5. Proposta i aprovació, si escau, de suplements de crèdit de les Comissions de 
Promoció Turística i Comercial i de Cultura i Tradicions. 
6. Proposta i aprovació, si escau, de diverses adjudicacions de les Comissions de 
Promoció Turística i Comercial, Infància, Joventut i Esports i Gestió d’Infraestructures i 
Via Pública.  
7. Proposta i aprovació, si escau, del Conveni d’una cessió entre les Sres. Anna Maria i 
Eva Palmitjavila Solé i el Comú de Canillo.  
8. Proposta i aprovació provisional, si escau, de l’estudi de capacitat de càrrega màxima 
de la parròquia de Canillo.  
9. Informar dels acords presos en les Juntes de Govern de data 19 i 27 de juny i 3 i 10 
de juliol de 2024.  
 
 
Sota la presidència de l’Honorable Sr. Jordi Alcobé Font, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
 
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Silvia Mandicó Garcia 
Misericòrdia Torres Sedó 
Sebastià Plaza Carrasco 
Alexander Cesare Kinchella 
Cristel Torres Mariojouls 
Joan Antoni Rodríguez Angrill 
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Han excusat la seva absència: l’Hble. Sr. Miquel Casal Rossell i l’Hble. Sra. Laura Riba 
Alcobé. 

 

Secretària general: 

Meritxell Moya Delgado 

 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 

1. Aprovació de l’acta de Consell de Comú de data 27 de juny de 2024. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé demana si hi ha alguna consideració a fer a l’acta del Consell 
de Comú de data 27 de juny de 2024, i no havent-hi cap consideració al respecte, es 
procedeix a la votació de la mateixa, la qual és aprovada per assentiment.  
 

 

2. Proposta i aprovació, si escau, del tancament dels comptes del 2023 del 

Complex Esportiu i Social del Palau de Gel d’Andorra, SAU.  

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé comenta que l’any 2023 va ser un any complex pel Palau de 

Gel d’Andorra per l’acabament de les obres d’infraestructures, de restauració turística, 

esportiva i social, i per tant ha estat un any amb uns ingressos inferiors a l’any 2022, uns 

ingressos finals d’explotació de 952.000€, prop d’1 milió d’euros, aproximadament un 

15% menys que l’any anterior. Pel que fa a les despeses hi ha hagut un increment, 

derivat del consum energètic, perquè es consumeix molta energia i encara no s’ha pogut 

posar de manifest l’estalvi energètic derivat de les plaques solars que es van instal·lar 

al Palau de Gel d’Andorra. Per la qual cosa, l’any 2023 es tanca amb un dèficit 

d’explotació d’1.158.000€. A aquest dèficit d’explotació el Comú ha fet una aportació 

extraordinària per finançar part de les obres que s’havien executat. Per tant, aquest és 

el tancament dels comptes de l’any 2023 del Palau de Gel, i cal dir que aquest any 2024 

serà bastant millor, atès que s’ha pogut obrir la instal·lació al mes de febrer i per tant 

està en funcionament al 100% tant la pista de gel, com la piscina, l’Splash, el restaurant 

i el gimnàs, la qual cosa no era el cas, parcialment, al 2023. 
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Posar de manifest que aquest tancament del 2023, ha estat un any de transició, de 

traspàs i que al 2024 tindrem un Palau de Gel amb nova activitat econòmica i també 

d’activitat social i esportiva. 

 

Finalitzada aquesta exposició, el Sr. Cònsol demana que si no hi ha quelcom a dir al 

respecte, es procedeix a la votació de la present proposta. No havent res a dir, s’aprova 

la proposta per unanimitat.  
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Seguidament es transcriu l’informe d'auditoria del Complex Esportiu i Social del Palau 

de Gel d'Andorra, SAU per a l'exercici 2023: 
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Seguidament es transcriu l’informe dels comptes anuals de la Societat Complex Esportiu 

i Social del Palau de Gel d'Andorra, SAU de l'exercici 2023: 
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3. Autoritzar a la societat ENSISA a constituir una nova hipoteca a favor de Crèdit 

Andorrà, SA, sobre la concessió de terrenys comunals. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font comenta que aquest punt es retira de l’Ordre del Dia de la 
sessió de Consell de Comú del dia d’avui, atès que falta un acord de la societat ENSISA 
que no s’ha pogut disposar a temps i simplement era per autoritzar a la societat ENSISA 
a efectuar una hipoteca a favor de l’entitat Crèdit Andorrà per poder finançar les 
inversions de l’any passat al riu del Seig. Tots sou coneixedors que ENSISA va fer una 
inversió important en una nova pista d’esquí, amb un nou telecadira, al riu del Seig, 
noves instal·lacions d’innivació, i per poder garantir el finançament d’aquesta inversió, 
ENSISA ha de constituir una hipoteca dels béns en una concessió pública i això fa que 
requereixi un aval del Comú de Canillo per realitzar aquest endeutament. El fet de no 
disposar de l’acord de la Junta General d’ENSISA fa que aquest acord sigui posposat al 
mes de setembre per poder-lo formalitzar.   
 

 

 

4. Proposta i aprovació, si escau, del Decret de modificació del Decret de 12-1-

2024 pel qual es fan públiques diverses disposicions del cònsol major en matèria 

de delegació de signatura i funcions. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé comenta que aquesta proposta és per poder delegar la signatura 
de certs actes administratius a l’interventor delegat, Sr. Norberto Pérez, també director 
de Finances i Tràmits del Comú de Canillo, pel que fa bàsicament a poder signar 
notificacions relatives al període de constrenyiment i executiu de les sancions del Comú 
de Canillo i també certificacions de reconeixement de deute, així com tot allò que 
correspongui com a interventor delegat en cas d’absència de la interventora comunal, la 
Sra. Andrea-Cayetana Solano Molinero. I també delegar la signatura d’altres actes al 
personal de Tràmits: responsables i administratius, així com al mateix director de 
Finances i Tràmits, per poder signar documents relatius a certificats de residència, de 
convivència, fes de vida o qualsevol altra certificació a les persones interessades de 
recollir les resolucions administratives que anteriorment he comentat. 
 
Es procedeix a la votació de la present proposta, la qual s’aprova per unanimitat.  
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Seguidament es transcriu el Decret de modificació del Decret de 12-1-2024 pel qual es 
fan públiques diverses disposicions del cònsol major en matèria de delegació de 
signatura i funcions que es publicarà al BOPA per la seva deguda i correcta eficàcia 
administrativa: 
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5. Proposta i aprovació, si escau, de suplements de crèdit de les Comissions de 

Promoció Turística i Comercial i de Cultura i Tradicions. 

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé cedeix la paraula al president de la Comissió de Promoció 
Turística i Comercial, així com a la presidenta de la Comissió de Cultura i Tradicions per 
exposar aquest punt de l’Ordre del Dia. 
 

L’Hble. Sr. Alexander Cesare Kinchella comenta que es tracta d’una ampliació de crèdit 

de la partida pressupostària del servei de transport al Pont Tibetà. Atesa l’obertura 

anticipada del Pont Tibetà i vist el desajust que aquesta comporta amb l’estimació 

d’aquest cost, es proposa incrementar la partida pressupostària en 50.000€. 

 

L’Hble. Sra. Cristel Torres comenta que proposen un suplement de crèdit per la 

Comissió de Cultura i Tradicions, degut a l’increment d’activitats, la dotació 

pressupostària actual podria ser insuficient per cobrir les activitats previstes, incloent 

l’ampliació de la temporada de teatre, amb activitats extraescolars, i la promoció 

d’aquestes iniciatives. Per tant es proposa una ampliació del pressupost per assegurar 

l’èxit de les iniciatives culturals i potenciar la participació ciutadana. 

 

El Sr. Cònsol agraeix la intervenció dels respectius consellers i afegeix que ha estat tot 

un encert avançar la temporada d’obertura del Pont Tibetà, atès que han estat uns 

mesos d’abril i maig amb un gran èxit d’assistents al Pont i també l’iniciativa per poder 

realitzar més activitats culturals a la parròquia. 

 

L’Hble. Sr. Alcobé procedeix a la votació de la present proposta, la qual és aprovada per 

unanimitat.  
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Seguidament es transcriu la memòria justificativa del suplement de crèdit de la Comissió 

de Promoció Turística i Comercial per incrementar la partida de "servei de transport Pont 

Tibetà i Roc del Quer": 
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Seguidament es transcriu l’informe d’Intervenció pel suplement de crèdit de la Comissió 

de Promoció Turística i Comercial per incrementar la partida de "servei de transport Pont 

Tibetà i Roc del Quer": 
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Seguidament es transcriu la memòria justificativa del suplement de crèdit de la Comissió 

de Cultura i Tradicions per incrementar la partida de "activitats de cultura i tradicions": 

 

 
 



 

Pàgina 45 de 117  CC/24-07-2024 
 
 

 

Seguidament es transcriu l’informe d'Intervenció del suplement de crèdit de la Comissió 

de Cultura i Tradicions per incrementar la partida de "activitats de cultura i tradicions": 
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6. Proposta i aprovació, si escau, de diverses adjudicacions de les Comissions de 

Promoció Turística i Comercial, Infància, Joventut i Esports i Gestió 

d’Infraestructures i Via Pública. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé cedeix la paraula als respectius presidents de les Comissions 
de Promoció Turística i Comercial, Infància, Joventut i Esports i Gestió d’Infraestructures 
i Via Pública per exposar la present proposta. 
 

L’Hble. Sr. Alexander Cesare Kinchella comenta que es tracta de l’atorgament de 

l’adjudicació directa a l’empresa UTE Grans Passarel·les Himalaienes, que són els 

encarregats en fer la instal.lació del pont, per afegir 7,5 tones a l’estructura i que també 

faci el disseny, la fabricació i la instal.lació dels sistemes de subjecció, que no haurien 

de comprometre la instal.lació del cable elèctric per portar corrent a la plataforma per fer 

el jumping. L’empresa d’enginyeria ha emès un informe adreçat al Comú de Canillo que 

ratifica que l’oferta econòmica i tècnica de l’empresa abans esmentada (UTE Grans 

Passarel.les Himalaienes), s’adequa al preu del mercat i resta demostrada la idoneïtat 

d’aquesta empresa per realitzar aquesta instal.lació al Pont Tibetà, amb un pressupost 

de 128.351€. Val a dir que els proveïdors dels cables elèctrics per fer els salts s’han 

retardat i el termini de lliurament no serà fins a mitjans del mes de setembre, que és 

quan s’estima poder fer la inauguració d’aquesta nova activitat. És una llàstima atès que 

es perd el mes d’agost, no obstant aprofitarem aquesta nova activitat per dinamitzar i 

potenciar una mica la tardor, durant els mesos d’octubre i novembre i d’aquesta manera 

disposar d’altres atractius en temporades més baixes.  

 

Finalitzada la intervenció del conseller, Sr. Kinchella, el Sr. Cònsol cedeix la paraula a 

l’Hble. Sra. Torres. 

 

L’Hble. Sra.Misericòrdia Torres, en nom de l’Hble. Sra. Laura Riba, dona pas a 

l’explicació de la següent adjudicació. Es tracta de l’adjudicació del concurs nacional de 

caràcter ordinari dels treballs de remodelació i millora del parc infantil de darrera del 

Palau de Gel. El Departament adjudica els treballs a l’empresa Multiserveis Copríncep, 

que ha resultat l’oferta guanyadora, amb 86,78 punts, obtenint la puntuació màxima. És 

una oferta molt completa i de molt bona qualitat i l’import adjudicat ascendeix a 

186.822,91€. Cal dir, que les peces del parc actual, algunes d’elles, es podran reubicar 

al parc del Prat del Riu, perquè sigui més variat en peces. 

 

Finalitzada la intervenció de la consellera, Sra. Torres, el Sr. Cònsol cedeix la paraula a 

l’Hble. Sr. Plaza. 

 

L’Hble. Sr. Sebastià Plaza, en nom de l’Hble. Sr. Miquel Casal, comenta que es tracta 

de l’adjudicació relativa al concurs públic nacional del subministrament d’un camió 4x4, 

equipat hivernalment. El camió s’adjudica a Pyrénées Industrials, per un import de 

228.223€ i la saladora i la ganiveta per treure la neu a Garatge Nogreda, per un import 

de 45.453€. Aquest camió és un complement que ens permetrà ser més autònoms a 

nivell de les grans nevades, quan estem en ple hivern, atès que només tenim un unimòg 

i s’ha cregut convenient reforçar l’equip amb més maquinària. 
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El Sr. Cònsol agraeix la intervenció dels corresponents consellers i procedeix a la votació 

de la present proposta, la qual és aprovada per unanimitat.  

 

Seguidament es transcriu el contingut de l’informe tècnic del Departament de Promoció 

Turística i Comercial de l'adjudicació directa relativa a la instal·lació elèctrica sobre el 

Pont Tibetà: 
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Seguidament es transcriu els contingut de l’informe favorable d'Intervenció de 

l'adjudicació directa relativa a la instal·lació elèctrica sobre el Pont Tibetà: 
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Seguidament es transcriu el contingut de l’informe tècnic del Departament d’Infància, 

Joventut i Esports de l'adjudicació dels treballs de remodelació i millora del parc infantil 

de darrera del Palau de Gel: 
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Seguidament es transcriu els contingut de l’informe favorable d'Intervenció de 

l'adjudicació dels treballs de remodelació i millora del parc infantil de darrera del Palau 

de Gel: 
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Seguidament es transcriu el contingut de l’informe tècnic del Departament 

d’Infraestructures i Via pública de l’adjudicació del subministrament d'un camió 4x4 i 

equipament hivernal: 
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Seguidament es transcriu els contingut de l’informe favorable d'Intervenció de 

l’adjudicació del subministrament d'un camió 4x4 i equipament hivernal: 
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7. Proposta i aprovació, si escau, del Conveni d’una cessió entre les Sres. Anna 

Maria i Eva Palmitjavila Solé i el Comú de Canillo. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé informa que es tracta d’un conveni per formalitzar entre Casa 
Som de Canillo i el Comú de Canillo, en relació a una cessió de terreny. Es tracta d’un 
conveni en el qual el sòl cedit en el 10% de cessió obligatòria es situa en una altra unitat 
d’actuació. El parc infantil nou que hem comentat anteriorment es farà en un terreny de 
Casa Som de Canillo, titulars del mateix les Sres. Anna Maria i Eva Palmitjavila Solé. 
Aquesta família també té un comerç a l’entrada de Canillo on es fa una obra d’ampliació 
del comerç, amb 34m2, i per tant implica una cessió de terreny en 3,48m2 de més. Per 
la qual cosa, el Comú de Canillo tindrà 3,48m2 de més al parc infantil, fruits de la cessió 
econòmica de terreny que es faria amb aquesta obra d’ampliació del comerç de l’entrada 
del poble de Canillo. Per tant, és una forma de compensar, de no cobrar els diners, i 
recuperar una petita parcel.la de terreny, que poc a poc, quan aquesta família pugui fer 
obres, anirà computant amb aquesta parcel.la i d’aquesta forma el Comú de Canillo 
podrà disposar a llarg termini d’una parcel.la de terreny, a mig del poble, on actualment 
hi ha un parc infantil i un camp de futbol. S’entén que aquest conveni de cessió és una 
bona operació d’aquesta cessió obligatòria urbanística de les Sres. Anna Maria i Eva 
Palmitjavila Solé i a les quals vull agrair, sempre, la col.laboració habitual que tenen amb 
el Comú de Canillo i atès que són propietàries de Canillo sempre hem tingut un tracte 
per poder arribar a col.laboracions i enteses per ambdues parts. 
 
Exposat aquest punt el Sr. Cònsol procedeix a la votació de la present proposta, la qual 
és aprovada per unanimitat. 
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Seguidament es transcriu el contingut del Conveni de cessió entre les Sres. Anna Maria 
i Eva Palmitjavila Solé i el Comú de Canillo: 
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8. Proposta i aprovació provisional, si escau, de l’estudi de capacitat de càrrega 
màxima de la parròquia de Canillo. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé comenta que es tracta d’un estudi esperat i del qual els mitjans 
de comunicació han tingut sempre molt d’interès per saber en quin punt es trobava. 
Aquest estudi ve derivat de l’encàrrec per part del Consell General als Comuns de 
disposar d’un diagnòstic molt clar sobre quines són les implicacions de recursos 
naturals, o recursos existents i els serveis actuals per poder fer front al creixement 
urbanístic de les parròquies i en aquest cas de la parròquia de Canillo. Avui en dia, ja 
disposem d’aquest estudi definitiu, el qual ens tranquil·litza bastant, atès que no hi ha 
cap escenari a 10 anys vista de que hi hagi cap risc de manca de recursos naturals. Els 
únics punts de millora sobre els que hem d’actuar són l’aigua residual i la xarxa viària, 
perquè amb l’escenari alt del creixement de la població que seria d’un 5% per any durant 
10 anys, és un escenari optimista de creixement, hi hauria una saturació de la xarxa 
d’aigua residual, i això derivat d’unes inversions que hem de fer aquests propers anys, 
per millorar la separativa d’aigües. L’aigua residual és un tema de dimensionament de 
la xarxa o bé de filtrar les aigües brutes que arriben al col·lector. Aquest tema és 
subsanable i el nostre deure és invertir en aquesta xarxa per separar les aigües pluvials 
de les fecals i que l’aigua bruta sigui la única que arribi a la depuradora de Meritxell. 
L’altre punt és la xarxa viària on es detecta que a l’escenari alt de creixement de la 
població hi hagi una saturació al poble de Canillo amb hores punta de trànsit i també la 
carretera que va cap a Meritxell. Per la qual cosa, també s’ha de saber i conèixer que la 
xarxa viària està interconnectada i per tant el que pugui passar a Encamp, al Pas de la 
Casa, o a Canillo, doncs, afecta a altres parròquies colindants, en el nostre cas Encamp. 
És un tema que el Govern d’Andorra ha de coordinar de forma conjunta, analitzar 
l’impacte de creixement d’aquesta parròquia i com pot afectar en conjunt a la resta de 
parròquies o pobles d’Andorra. La resta d’actuacions són mínimes i a nivell d’inversió es 
poden realitzar totes, però pel que fa al supòsit més complex de recursos naturals, com 
pot ser l’aigua potable, cal dir que tenim aigua suficient, només caldria invertir amb 
millors controls de les pèrdues i de les fuites que hi ha a les xarxes comunals i sobretot 
posar comptadors per evitar que el consum sigui ineficient i controlar la despesa que es 
faci dels usuaris, per part de les mútues privades que avui en dia no disposen d’aquests 
comptadors als habitatges als quals donen servei. Per la qual cosa, us trameto un 
missatge de tranquil·litat. El Comú de Canillo sortosament no es troba en una situació 
complexa, això no vol dir que ens trobem amb possibles escenaris que puguin canviar 
l’estatus quo que tenim avui en dia a la parròquia i que venen vinculats a la climatologia 
que pugui haver en certes èpoques de l’any. Hem tingut anys amb certa sequera, però 
en cap cas s’ha notat un canvi o una limitació de la capacitat d’abastir amb aigua potable 
a la població resident, estacional i turística. Això seria la nota positiva d’aquest estudi 
que ens tranquil·litza totalment, tot i que l’escenari pot canviar al llarg del temps. Aquest 
estudi el trametrem al Govern d’Andorra perquè el puguin analitzar i validar i aquest ens 
l’ha de tornar a comunicar i a trametre al Comú de Canillo per aprovar-lo de forma 
definitiva. 
 
Finalitzada l’explicació al respecte el Sr. Cònsol demanda si hi ha algun comentari a fer, 
no sent així es procedeix a la votació de la present proposta, la qual és aprovada per 
unanimitat. 
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Seguidament es transcriu el contingut de l’estudi de capacitat de càrrega màxima de la 
parròquia de Canillo: 
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9. Informar dels acords presos en les Juntes de Govern de data 19 i 27 de juny i 3 
i 10 de juliol de 2024. 

 
 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé informa de les actes aprovades i ratificades de Junta de Govern 

de dates 19 i 27 de juny i 3 i 10 de juliol de 2024, les quals han estat informades 

degudament a tots els consellers de Comú i demana que si hi ha alguna objecció al 

respecte la poden realitzar en aquesta sessió de Consell de Comú.  

 

 

I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 12:28 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Jordi Alcobé Font 
 


